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دانشگاه آزاد  مدتی است تلاش دارد تا فعالیت های خود را هدفمند و 
« پیش ببرد. تمام ارکان دانشگاه نیز اقدامات خود  »متناسب با نیاز کشور
یزی کرده اند که شـــبکه پژوهشی و آزمایشگاهی  را در این مســـیر برنامه ر
نیز از جمله همین ارکان است. به طور مثال این اداره کل امسال تلاش 
دارد تا با الهام از شعار سال که »جهش تولید با مشارکت مردم« است، 
»جهش فعالیت های آزمایشگاهی با مشارکت اعضای هیات علمی« را 
دنبال کند. در این گزارش با عبدالله محمدی، مدیرکل شبکه پژوهشی و 
آزمایشگاهی دانشگاه آزاد به گفت وگو نشسته و جزئیات و برنامه های 
ایـــن اداره کل را بـــرای پیشـــبرد اهـــداف دانشـــگاه جویا شـــده ایم که در 

ادامه می خوانید. 

در حال حاضر چند آزمایشگاه و کارگاه در دانشگاه آزاد  فعال است؟
طبیعتا تعداد آزمایشـــگاه ها و کارگاه های ما همان 7 هزار و 67 مورد اســـت. 
البته حدود 306 آزمایشـــگاه نیز اخیرا به این تعداد اضافه شـــده و تعدادشان 
ی  به 7 هزار و 373 مورد رســـیده اســـت. هدف ما این اســـت که امســـال رو
ی این آزمایشـــگاه ها کار کنیم؛ مثل روال گذشته که بحث افزایش  کیفی ســـاز
تعداد آزمایشگاه های استاندارد و مرکزی را دنبال کردیم. امسال می خواهیم 
ی آزمایشـــگاه های آموزشـــی، پژوهشـــی و خدماتی با سه سیاست  ی رو مقدار

مختلف حرکت کنیم. 

چـــه میـــزان از حضـــور اعضـــای هیات علمی در ایـــن آزمایشـــگاه ها و کارگاه ها 
بهره برده اید؟

با الهام از شعار سال که »جهش تولید با مشارکت مردم« است، ما می خواهیم 
شـــعار امســـال مان این باشد: »جهش فعالیت های آزمایشگاهی با مشارکت 
ی فراهم کنیم که اعضای  یم بســـتر را طـــور اعضـــای هیات علمی«. قصد دار
هیات علمـــی در ایـــن آزمایشـــگاه ها بتواننـــد راحـــت فعالیت کننـــد، رفت و 
آمد داشـــته باشـــند و حتی بخشـــی از موظفی های آموزشـــی و حضورشـــان 
را در آزمایشـــگاه بگذرانند. معتقد هســـتیم حضـــور اعضای هیات علمی 
کـــه دانشـــجویان را به ســـمت خود  در آزمایشـــگاه ها، نعمـــت اســـت، چرا
جذب می کنند. طرح ها به سمت استادانی جذب می شود که امکانات 
آزمایشـــگاهی دارنـــد. مطمئنـــا جهشـــی که مـــد نظر ما قـــرار گرفته، خیلی 
محتمل تر است تا بتوانیم به آن دست یابیم. این صحبت از منظر کلی بود. 

   درآمد ۶0 میلیاردی دانشگاه 
از خدمات دانشگاهی

بـــه حـــوزه درآمدها برســـیم؛ آیا درآمد دانشـــگاه از حوزه آزمایشـــگاه ها افزایشـــی 
بوده است؟

بلـــه؛ از منظـــر روند افزایش درآمدها هم باید بگویم ما همچنان تلاش 
می کنیم امسال نیز نسبت به سال گذشته افزایش 
درآمد داشـــته باشـــیم. این رونـــد را در دو حوزه 
در نظـــر گرفته ایـــم؛ دوره های آزمایشـــگاهی و 
کارگاهی. هر ســـال نسبت به سال گذشته، 
حداقـــل دو برابـــر شـــده و امســـال هـــم 
همین طور خواهد بود. سال 1402 نسبت 
به ســـال 1401 روند مذکور دو برابر شد. 
هرچنـــد ما را قانـــع نمی کند. این دو 
برابر شـــدن ها روند خطی است. 
یم روند نمایی  ما دوســـت دار
را داشته باشیم. ان شاءالله 
اعضـــای  مشـــارکت  بـــا 
هیات علمـــی بتوانیـــم به 

این هدف برسیم. 
در حـــوزه درآمد حاصل از 
خدمات آزمایشـــگاهی و 
کارگاهی هـــم دقیقا همین 
یم. به عنوان مثال؛ از  رونـــد را دار
41 میلیارد در سال 1401 به حدود بیش 
از 60 میلیارد در سال 1402 رسیده که 
رشد خیلی خوبی در حوزه خدمات 
آزمایشگاهی )درآمد ساها( محسوب 
ی  می شـــود. در آمـــار استانداردســـاز
نیـــز امســـال تعداد آزمایشـــگاه های 
اســـتاندارد ایـــزو 17025 خـــود را از 9 
مـــورد موجـــود بـــه حداقـــل 20 مـــورد 
می رســـانیم. البتـــه انتظارمان یک 
آزمایشـــگاه در هر اســـتان اســـت 
تـــا بـــه 31 مورد برســـیم، ولی آنچه 

محتمل تـــر اســـت 20 مـــورد خواهد بود. ان شـــاءالله به این هدف دســـت پیدا 
می کنیم. 

   242 آزمایشگاه 
در »Labsnet« عضو هستند 

تعداد آزمایشگاه های شما در شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی و سازمان 
غذا و دارو چند آزمایشگاه است؟

همـــکار ســـازمان های دیگـــر ماننـــد غـــذا و دارو هســـتیم. ایـــن ســـازمان بـــه 
، مجـــوز می دهـــد. تعـــداد ایـــن  آزمایشـــگاه های مختلفـــی به عنـــوان همـــکار
آزمایشـــگاه ها در حال حاضر برای ما شـــش مورد اســـت و می خواهیم آن را نیز 
یست و نظام مهندسی  افزایش بدهیم. همکار سازمان های حفاظت محیط ز
ی های راهبردی( همچنان  هستیم. در »لبس نت« )شبکه آزمایشگاهی فناور
در تلاش هســـتیم هم تعداد آزمایشـــگاه های عضو آن را افزایش بدهیم و هم 
در ســـطح بندی، ســـطح آنها را به سطح برتر و آزمایشگاه های فعال و توانمند 
یم. 62  توســـعه بدهیم. در حال حاضر 242 آزمایشـــگاه عضو »Labsnet« دار
مـــورد از ایـــن تعداد، ســـال 1402 اضافه شـــده اند؛ یعنی ســـال 1401 تعداد 180 
آزمایشگاه داشتیم که با 62 آزمایشگاه جدید به 242 مورد رسیده است. اینها 

موارد کلی محسوب می شود. 

   1۶ آزمایشگاه همکار استاندارد 
در دانشگاه آزاد داریم

دانشگاه آزاد چند آزمایشگاه های استاندارد ایزو 17025 یا آزمایشگاه های همکار 
با سازمان ها و مراکز تحقیقاتی دارد؟

یم. واحدهای مشهد، اصفهان،  کنون 9 آزمایشگاه با استاندارد ایزو 17025 دار ا
، مرودشت، سمنان و یزد 9 آزمایشگاهی هستند  ، ابهر ، اراک، خمینی شهر تبریز
که استاندارد ایزو 17025 را گرفته اند. این آزمایشگاه ها همچنان تلاش می کنند 
تعداد خدمات آزمایشـــگاهی )اســـکوپ( خود را افزایش دهند. 16 آزمایشگاه 
یـــم. نکته ای کـــه در این  همـــکار اســـتاندارد در ســـازمان ملـــی اســـتاندارد دار
رابطه وجود دارد، ســـازمان ملی اســـتاندارد، مصوبه ای داشـــت. بر مبنای آن، 
بخش هایی می توانند همکار آموزشی سازمان استاندارد شوند که حتما دفتر 
در آن واحد دانشگاهی مستقر شود. امسال تلاش می کنیم در همه استان ها، 
گر دفتر نباشد، دیگر  دفتر سازمان ملی استاندارد در دانشگاه افتتاح شود. ا
همکار آموزشی را نخواهیم داشت. استان های ما ارتباطات خیلی خوبی با 
ادارات کل استاندارد استانی گرفته اند و این کار انجام خواهد شد. تعدادی 
از اســـتان های مـــا ایـــن دفتر را دارند؛ مثل زنجان و یزد. بقیه اســـتان ها هم در 
حال ایجاد این دفتر هســـتند تا بتوانند همکار آموزشـــی باشند. حسن ماجرا 
این اســـت؛ مجوز دیگر شـــرکت های متفرقه که قبلا مجوز داشـــتند، حالا لغو 
یست را هم  شـــده است. هفت آزمایشـــگاه معتمد سازمان حفاظت محیط ز
یم. شـــش آزمایشـــگاه همکار ســـازمان غذا و دارو و 11 آزمایشـــگاه همکار  دار

ی هستند.  سازمان نظام مهندسی کشاورز

تعداد آزمایشگاه های همکار استاندارد استانی را 16 مورد اعلام کردید. در سال 
1401 تعدادشان 20 مورد بوده؛ چرا کاهش یافته اند؟

گر در آمار  چهار آزمایشگاهی که همکار بودند، استاندارد ایزو 17025 گرفتند. ا
ببینید، متوجه می شوید سال 1401 تعداد سه آزمایشگاه ایزو 17025 داشتیم. در 
سال 1402 تعداد شش آزمایشگاه به جمع شان اضافه شد. چهار مورد از شش 
آزمایشـــگاه، همین چهار آزمایشـــگاه همکار بودند که به ایزو 17025 ارتقا پیدا 
کردند. وقتی از »آزمایشـــگاه« صحبت می کنم، »آزمایشگاه و کارگاه« مدنظرم 
است. برای آزمایشگاه و کارگاه مرکزی ما نیز 58 مجوز صادر شده است. تعداد 
کلینیک های ما هم به پنج مورد رســـیده؛ واحدهای بجنورد، رشـــت، ورامین، 
ک. آنها پنج کلینیک گیاه پزشکی هستند که فعالیت می کنند.  خرم آباد و ارا

   شاهد افزایش 120 درصدی درآمد 
مراکز تحقیقاتی هستیم

یم. چند مرکز تحقیقات در دانشگاه آزاد فعال است؟  به مراکز تحقیقاتی بپرداز
؟ آیا درآمد مراکز تحقیقاتی نسبت به سال گذشته افزایش داشته است یا خیر

کز تحقیقاتی که  یم. تعـــداد مرا کـــز تحقیقاتی هم 171 مرکز دار از نظـــر آمـــار مرا
امسال سطح یک را به خود اختصاص داده اند 64 مورد است. این آمار مدام 
یاد می شـــود؛ حتی این 64 مرکز تحقیقاتی ســـطح یک را هم در درون  کم و ز
کز تحقیقاتی را  همـــان ســـطح یک، رتبه بندی کردیم. رتبه های یک تـــا 64 مرا
یم که مشـــخص اســـت رتبه یک کجا بوده و رتبه 64 در همان ســـطح یک  دار
کز تحقیقاتی ما نیز خوشبختانه نسبت به پارسال بیش  کجاست. درآمد مرا
کز تحقیقاتی را داشته ایم.  از دو برابر شده و حدود 120 درصد افزایش درآمد مرا
به هر حال عدد مناسبی است. در حال حاضر ما دارای 171 مرکز تحقیقات 

غیرپزشکی و 51 مرکز تحقیقات پزشکی هستیم. 
اخیرا تعداد 4 مرکز تحقیقاتی مشترک را نیز ایجاد کرده ایم. سیاست راه اندازی 
کز تحقیقاتی مشـــترک ســـال گذشـــته بود که کلید خورد و مرکز تحقیقات  مرا
مشترک دانشگاه آزاد مشهد در حوزه برق، مرکز تحقیقات بتن در واحد کرج 
به صورت مشترک با نظام مهندسی، مرکز تحقیقات حوزه صنایع در استان 
ی صنایع مختلف و مرکز تحقیقات بتن واحد نجف آباد  اصفهان با همکار

کز تحقیقاتی مشترک هستند.  از جمله این مرا

این 120 درصد از طریق فروش خدمات بوده است؟
از طریـــق طرح هـــای برون دانشـــگاهی؛ طرح هایـــی که با صنایع از این مســـیر 

منعقد می کردند درآمد به دست آورده اند. 

   4 مرکز تحقیقاتی مشترک با صنایع داریم
پیش بینی شما برای سال جدید چقدر است؟

سیاستی که در بحث مراکز تحقیقاتی داشته ایم، این است که مراکز تحقیقاتی 
مشترک خود را توسعه بدهیم. هرکدام از 171 مرکز تحقیقاتی، حتما یک شریک 
صنعتی داشته باشند تا آن صنعت، این مرکز را از خودش بداند و طرح های 
کنون به چهار مورد رســـیده ایم و موفق شـــده ایم چهار  خود را به آنجا بیاورد. ا
مرکز تحقیقاتی مشـــترک با صنایع داشـــته باشـــیم. این موضوع در سند تحول 
گر این تعداد را افزایش بدهیم مطمئنا  و تعالی هم دیده شده است. امسال ا
کـــز تحقیقاتـــی ما نیز افزایش خواهد یافت. همین روند رو به رشـــد،  درآمـــد مرا
حداقل دو برابر شـــدن را نشـــان می دهد، چون برای ما رســـم شـــده و افزایش 
بیش از دو برابر را خواهیم داشت. البته تلاش می کنیم این عدد بالاتر باشد. 

در بحث تفاهمنامه ها نیز اقداماتی داشته اید؟
دفتر ارتباط با صنعت ما تفاهمنامه ها را امضا می کند، بنابراین آمار خاصی 
نـــدارم تـــا اعلام کنم چه تعدادی امضا شـــده اســـت. در حال تلاش هســـتیم 
کنسرسیوم های خود را که در حوزه های مختلف فعال هستند، به بخش های 
کنون با  مختلف وصل کنیم. به عنوان مثال، کنسرســـیوم گیاهان دارویی ما ا
یج اسانس« که یک  همت دفتر ارتباط با صنعت دانشگاه می خواهد با »بار
شـــرکت دارویی فعال در کشـــور است، همکار مشترک شود. در حوزه نفت یا 

دفاعی هم با همت دفتر ارتباط با صنعت، کار پیش می رود. 
نکته ای وجود دارد؛ در معاونت تحقیقات، فناوری و نوآوری، یک تیم فعالیت 
می کننـــد. تیـــم ارتباط بـــا صنعت با مدیریت لاله ملک نیـــا مدیرکل ارتباط با 
صنعت، تفاهمنامه ها را پیش می برد. ما مســـئول بخش زیرســـاخت هستیم. 
طبیعتا آن تفاهمنامه در بخش زیرســـاخت، قابلیت اجرا پیدا می کند. قباد 
ی دانشـــگاه، شرکت ها را پای کار می آورد.  بهزادی پور مدیرکل ســـراهای نوآور
یم تا بالاخره تفاهمنامه ها تبدیل به  کز تحقیقاتی را پای کار می آور مـــا هـــم مرا
قرارداد و عدد شوند. اعدادی که خدمت شما بیان می کنیم از این قراردادها 

استخراج می شوند. 

   طرح »پویش« در آزمایشگاه های خدماتی 
اجرا می شود

ابتدای صحبت های خود به آزمایشگاه های آموزشی، پژوهشی و خدماتی اشاره 
کردید و از سیاست خاصی گفتید. آن سیاست دقیقا چیست؟

یاست محترم دانشگاه تلاش می کنیم  با توجه به نظر مثبت دکتر طهرانچی، ر
بستر حضور اعضای هیات علمی در این آزمایشگاه ها مناسب باشد. درواقع 
می خواهیم اعضای هیات علمی ترغیب شـــوند در این بســـتر حضور یابند و 
ی  فعالیـــت کنند. از ســـوی دیگر دانشـــجویان نیز در قالـــب کاربینی، کارورز
ی بتواننـــد در ایـــن آزمایشـــگاه ها بـــه فعالیـــت بپردازنـــد. بعضی از  و کارآمـــوز
آزمایشـــگاه های خدماتی ما قابلیت دارند که طرح پویش را در آن آزمایشـــگاه 
اجرا کنیم. نامش را هم پویش داخلی گذاشته ایم. به هر حال آزمایشگاه های 
گر از دانشجوی خودمان  ی کارشناسی ماهر هستند. ا خدماتی نیازمند نیرو
اســـتفاده کنیـــم، او در ایـــن آزمایشـــگاه خدماتی یاد می گیـــرد و بعدا می تواند 
در خـــود آزمایشـــگاه خدماتـــی قرارداد ببندد و همانجا مشـــغول شـــود. بحث 
حمایت هایـــی نیز مطرح اســـت کـــه پایان نامه ها و رســـاله ها را دربرمی گیرند. 
می دانید قبلا این حمایت ها عددی را شامل می شد. از آنجا که قطعی نشده، 
یم آن  عدد را اعلام نمی کنم. امسال می خواهیم آن را افزایش دهیم و قصد دار

یم.  را در اختیار اعضای هیات علمی بگذار

مزیت این کار چیست؟
وقتـــی یـــک عضو هیات علمـــی، پژوهانه یا گرنت دانشـــجویان مختلف را در 
اختیـــار دارد، اعتبـــار قابل توجهـــی خواهد شـــد که می توانـــد طرح های کلان 
متناسب با نیاز جامعه تعریف کند. دانشجویان به راحتی می توانند در داخل 
ی کنند؛ هم پایان نامه آنها اجرا می شـــود و هم درمجموع  این طرح ها همکار
طرح کلانی خواهد بود که مســـاله ای را حل می کند. این اتفاق ترغیب ایجاد 
می کند که دانشجویان در آزمایشگاه های ما فعالیت کنند و دیگر سراغ بخش 
بیرون از دانشگاه نروند. وقتی دانشجو خارج از آزمایشگاه های ما می خواهد 
تز اجرا کند، دیگر از کنترل ما خارج می شود و کیفیت شدیدا افت می کند. 
این فرآیند آزمایشگاه های آموزشی، پژوهشی و خدماتی ما خواهد بود. طبیعتا 
ی تک تک آزمایشـــگاه ها، نکته ای اســـت که امسال شدیدتر دنبال  نظارت رو
یافت  کنون که خدمت شـــما هســـتم 31 نقشـــه راه از اســـتان ها در می شـــود. ا
کرده ایم. از اســـتان ها خواهش کرده ایم نقشـــه راه خود در حوزه آزمایشـــگاه ها و 
کز تحقیقاتی را بنویسند. این کار را انجام داده اند و درحال حاضر تیم ما  مرا
این نقشـــه راه را بررســـی و مصوب می کند. ان شـــاءالله براساس همین نقشه راه 

یم.  در هر استان قدم برمی دار

مدیرکل شبکه پژوهشی و آزمایشگاهی دانشگاه آزاد در گفت و گو با »فرهیختگان«خبر داد

کز تحقیقاتی دانشگاه آزاد  رشد 120 درصدی درآمد مرا
 آزمایشگاه های استاندارد ایزو 17025 به 20 آزمایشگاه می رسد

آزمایشگاه های دانشگاه آزاد 
به روایت اعداد

ادامه از صفحه4 ادامه در صفحه۵ 

سارا طاهری
خبرنگار گروه دانشگاه 

ارزیابی دانشگاه های دولتی 
برای انتخاب دانشگاه برتر آغاز شد

یابـــی و تضمین کیفیـــت وزارت علوم از تایید  ز رئیـــس مرکـــز نظارت، ار
و ابـــلاغ جایـــزه موضوعـــی انتخـــاب دانشـــگاه برتـــر در بیـــن 18 عنـــوان 
جایـــزه موضوعـــی نوزدهمین جشـــنواره شـــهید رجائـــی خبرداد. روح الله 
یابی موسســـات حوزه علم  ز ســـهرابی بـــا توجه بـــه موفقیت اولین دوره ار
ی در جشـــنواره شـــهید رجائی ســـال 1402 و با اشـــاره به تفاهم  و فناور
ی و اســـتخدامی کشـــور برای ایجاد بخش  به عمل آمده با ســـازمان ادار
مســـتقل دانشـــگاهی در دومیـــن ســـال پیاپـــی، از تاییـــد و ابـــلاغ جایزه 
« در میـــان 18 جایـــزه موضوعـــی نوزدهمیـــن  موضوعـــی »دانشـــگاه برتـــر

جشنواره شـــهید رجائی خبر داد. 
« اولین بار در ســـال 1402 با  ی گفـــت: »بخـــش موضوعی »دانشـــگاه برتر و
ی به  معرفی دانشـــگاه های دولتی توســـط وزارت علوم، تحقیقات و فناور
یت بخشی به دانشگاه ها و  ی و استخدامی کشور با هدف هو سازمان ادار
موسسات آموزش  عالی به عنوان دستگاه ملی در جشنواره شهید رجایی 

به این جشـــنواره افزوده شد.« 

برنامه وزارت علوم 
برای بورسیه صنعت اعلام شد

ی، جزئیات برنامه این وزارت را برای بورســـیه  وزیر علوم، تحقیقات و فناور
صنعت در رایزنی با اتاق بازرگانی و صنایع مختلف اعلام کرد. محمدعلی 
زلفـــی گل بـــا توجـــه به چند کار کلیدی این وزارت، اظهار داشـــت: »بورســـیه 
یـــف کرده ایـــم که بســـیار مهم اســـت. با انواع صنایـــع، رایزنی  صنعـــت را تعر
کرده ایـــم و از آنهـــا خواســـته ایم که از رتبه های برتر دانشـــگاهی، بورســـیه ها را 
مشخص کنند. تنها به عنوان یک مثال، سایپا سال گذشته اعلام کرده بود 
که 1000 فرد را بورســـیه می کنم. این افراد با رتبه های زیر ســـه هزار هســـتند و 
معرفی می شـــوند و از بین آنان افراد را با مصاحبه انتخاب می کنند. با اتاق 
بازرگانی که همه صنایع، زیر نظر آن هستند نیز رایزنی کرده ایم که بتوانیم افراد 
ی که دارد و رشته هایی  ی را بورسیه کنیم. هر صنعتی با توجه به نیاز بسیار
گر ما بتوانیم بورسیه صنعت را  که مد نظر آن است، افراد را بورسیه می کند. ا
نهایی کنیم و صنایع مختلف، پای کار بیایند که خوشـــبختانه تا حدودی 
آمده اند، می توانیم نگرانی بخش قابل توجهی از نخبگان خود درباره شـــغل 

آینده آنان را برطرف کنیم تا در داخل کشور بمانند.« 

نیمکت خبر

امکان بورسیه دانشجویان علوم پزشکی فراهم شد
دبیـــر شـــورای آمـــوزش پزشـــکی عمومی از امکان تســـهیل بورســـیه تعدادی 
از دانشـــجویان علوم پزشـــکی خبر داد و گفت: »معاونت آموزشـــی وزارت 

بهداشت تعداد دانشجویان مورد نیاز را به دانشکده ها اعلام می کند.« 
بابک ثابت دبیر شورای آموزش پزشکی عمومی در گفت وگو با آنا اظهار کرد: 
»به خواســـت دانشـــکده ها و با اعلام معاونت آموزشی وزارت بهداشت این 
امکان فراهم شـــد تا تعداد مورد نیاز از دانشـــجویان علوم پزشکی به صورت 
بورسیه داخلی و تعهد برای ادامه تحصیل جذب مکان های خاص شوند. 
امکان آموزش بیشـــتر رشـــته های تخصصی و PHD در کشـــور وجود دارد و 
نیاز ایران برای اعزام دانشجو به خارج از کشور برای آموزش محدود به چند 
که  ی های بسیار پیشرفته می شود؛ چرا رشته خاص است که شامل تکنولوژ
یم.« ثابت گفت: »تمام مباحث برنامه های  خودمان توانمندی های لازم دار
اعتباربخشی آموزش پزشکی عمومی باید در راستای ارائه برنامه های آموزشی 
متناســـب با نیاز های جامعه باشـــد، به اینصورت که نیاز های منطقه ای و 
ی در آموزش در نظر گرفته می شود و سپس بازخورد آموزش سنجیده  کشور

خواهد شد تا دانشگاه ها در همان راستا حرکت کرده باشند.« 

کلید نهایی آزمون کارشناسی ارشد 
علوم پزشکی منتشر شد

کلید نهایی آزمون کارشناسی ارشـــد علوم پزشـــکی سال 1403 در سایت 
مرکز ســـنجش پزشکی منتشر شد. آزمون کارشناسی ارشد علوم پزشکی 
ســـال 1403 در روزهای پنجشـــنبه 10 خرداد و جمعه 11 خرداد در چهار 
نوبـــت صبـــح و بعدازظهـــر در 34 حـــوزه امتحانـــی در سراســـر کشـــور با 
حضـــور 58 هـــزار و 629 داوطلـــب در 89 رشـــته کارشناسی ارشـــد برگزار 
شـــد. نتایج اولیه آزمون کارشناسی ارشـــد علوم پزشـــکی ســـال 1403 در 
نیمه تیرماه اعلام می شود و داوطلبانی که مجاز به انتخاب رشته محل 
هســـتند می تواننـــد نســـبت بـــه انتخاب رشـــته محـــل خود اقـــدام کنند. 
مرحلـــه انتخاب رشـــته محـــل در نیمـــه دوم تیرمـــاه 1403 اجرا می شـــود. 
اعـــلام کارنامـــه علمـــی - قرارگیـــری دفترچـــه انتخـــاب رشـــته محـــل در 
ســـامانه و انجام انتخاب رشـــته محل )کلیه داوطلبان مجاز و ســـهمیه 
ن آزمون( و اعلام اســـامی متقاضیان  اســـتعداد درخشـــان با آزمون و بدو
ی مرحله دوم متقاضیان دانشـــگاه شـــاهد در  دانشـــگاه شـــاهد و برگزار

تیرماه اعلام خواهد شـــد.« 

یک مصوبه جذب اعضای 
هیات علمی اصلاح شد

کز آموزش  هیـــات عالی جـــذب اعضـــای هیات علمی دانشـــگاه ها و مرا
عالـــی و پژوهشـــی شـــورای عالی انقـــلاب فرهنگی، تبصـــره 5 مصوبه ١٩٦ 

هیـــات عالی جذب را اصلاح کرد. 
کز آموزش  هیـــات عالی جـــذب اعضـــای هیات علمی دانشـــگاه ها و مرا
عالـــی و پژوهشـــی درخصـــوص تبصره 5 مصوبـــه ١٩٦ هیات عالی جذب 
مـــورخ 1396/06/14به شـــرح ذیل اصلاح کرد: »کلیـــه فعالیت های علمی 
پژوهشـــی اعضـــای هیات علمـــی در هـــر مرحلـــه از تبدیـــل وضعیـــت )از 
پیمانی به رســـمی آزمایشـــی یا از رسمی آزمایشـــی به رسمی قطعی( صرفا 

برای همان مرحله قابل محاســـبه است. 
در مواردی که اعضای هیات علمی در مرحله قبل امتیازاتی فراتر از حد 
نصاب آن مرحله را داشته باشند، امتیازات مازاد مرحله قبل برای مرحله 
بعد قابل محاسبه خواهد بود.« مصوبه تبصره 5 مصوبه ١٩٦ هیات عالی 
جـــذب توســـط محمد علـــی کی نـــژاد رئیس هیات عالـــی جذب اعضای 

هیات علمی دانشـــگاه ها ابلاغ شده است.
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